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رئیس مجلس گفت: مردم ما همیشه 
همراه هستنــد و ایـــن مــا مسئــولان 
هستیم که باید با کارهای جدید و دیدن 
دنیا تصمیمات شجاعانه  رویکردهای 
بگیریم. محمدباقر قالیباف با اشاره به 
ناراحتی هــا و نگرانی هــــای مردم از 
قطعی های اخیر برق افزود: این ناراحتی ها 
طبیعی هم هست و ما با مسئولان باید 
زمینه های رفـــع این مشکلات را فراهم 
کنیم. وی گفت: مردم به بحث های فنی 
این کار، کاری ندارند، اما این ما مسئولان 
هستیم که باید به بهترین شکل ممکن 
مشکلات را در زمینه خاموشی ها برطرف 
کنیم. رئیس مجلس همچنین با اشاره به 
رفع اشکالات ناشی از قطعی های برق در 
کوتاه مدت افزود: اشکال جدی و اساسی 
وجود دارد و آن هم رفع مشکلات در 
کوتاه مدت است و این موضوع در درازمدت 
منجر به آسیب های جدی تری خواهد 
شد. قالیباف با اشاره به ناترازی هایی در 
زمینه تولید و مصرف برق گفت: باید این 
ناترازی ها را حل و فصل کرد، زیرا ما مشکل 
امکانات در کشور نداریم، بلکه این مشکلات 
ناشی از سوءمدیریت است. قالیباف با 
اشاره به اینکه موضوع قیمت گذاری یکی از 
مسائل امروز جامعه ماست تصریح کرد: باید 
قیمت گذاری را حل کنیم و آن را به صورت 

دستوری در نیاوریم.

ایران باید تکلیفش را روشن 
کند، نه اروپا

طلــب  اصلاح  سیـاسی  فعـال 
ابتــدای  احمدی نژاد  آقای  گفت: 
دولــت با احمدی نژاد اواخر دولــت 
متفاوت بود. آقــای احمــــدی نــژاد 
روی یـک سیاسـت حرکت نکرده است. 
آقای رئیسـی به عنــوان کـــسی که 
مـی خواهد هم کشور را اداره کند و هم 
به قول و وعده هایی که به مردم داده 
عمل کند، شخصا به این سمت خواهد 
رفت که در روابط بین المللی اش به طور 
یقین به دنبال گسترش روابط با جهان 
 صنعتی و کشورهای منطقه خواهد بود. 
حسین مرعشی افزود: مساله اصلی 
غرب، مساله برجام است؛ چون اولویت 
غرب، امنیت اروپاست. از نظر غربی ها 
امنیت اروپا به برجام گره خورده است. 
هیچ اولویتی برای غرب مهم تر از احیای 
برجام نیست؛ اولویت دوم اروپایی ها 
این است که آنها علاقه مندند ایران 
بیش از اندازه به چین وابسته نشود. 
اروپایی ها تمایل دارند با ایران به عنوان 
کشور پرجمعیت منطقه و دارای منابع 
انرژی همکاری کنند. وی گفت: در واقع 
تکلیف غرب روشن است از این رو ایران 
باید تصمیم بگیرد ایران می تواند آن 
توافق هایی که در زمان روحانی و در 
وین انجام شده  و آماده تایید نهایی 

است را قبول کند.

حکم اعدام بابک زنجانی 
قطعی است 

رئیس دیــوان عالی کشــور گفت: 
حکم اعـدام بابک زنجانی قطعی است 
ولی ممکن است همکاری کند مورد 
تخفیف قرار گیــرد. حـجت الاسلام و 
المسلمین سید احمد مرتضوی مقدم، 
درباره پرونده بابک زنجانی و اینکه گفته 
بودید رسیدگی به این پرونده تمام شده 
و در دیوان عالی کشور نیست؟ گفت: 
دیوان عالی کشور رای را صادر کرده 
است ولی شرایطی هست که  طرف باید 
اطلاعاتی را بدهد و اموالی را حیف و 
میل کرده و حساب هایی هست که باید 
آنها شناسایی شود تا بعد از آن حکم 
اجرا شود. وی درباره اینکه یعنی حکم 
اعدام باید اجرا شود؟ افزود: بله، باید 
حکم اجرا شود زیرا حکم اعدام قطعی 
شده است ولی مسایلی هست که باید 
مصالح کشور را در نظر بگیریم. بازگشت 
اموال بیت المال اولویت دارد زیرا بعد از 
اعدام دست ما از خیلی چیزها کوتاه 
می شود. وی درباره اینکه ممکن است 
بعد از اینکه  اموال برگشت حکم نقص 
شود؟ گفت: ممکن است همکاری 
کند و  مورد عفو و تخفیف قرار گیرد و 

احتمالش است .

سـرمقــاله

هرچند گفته می شود شاید برجام به نتیجه نرسد و به بن بست کشیده 
شود، اما دولت بعدی این توافق را امضا کرده و مجلس نیز تدوین خواهد 
کرد. در عالم شعار و لفاظی حرف های متفرقه ای هم زده می شود که 
اینها برای این است که در میز مذاکرات امکان نتیجه گیری بهتری باشد 
که تا اینجا مشکلی نیست؛ چراکه عده ای نفع شان در تخاصم ایران با 
قدرت های جهانی است و از این راه بیشتر سود فکری یا سود مادی 
می برند و تحت هیچ شرایطی تن به مذاکره و گفت و گو نمی دهند و 
حتی اگر بهترین قرارداد دنیا را هم مقابل شان بگذارند غر غر خواهند 
کرد. به نظر می رسد که دولت ناچار به امضای برجام منتها با شکل 
جدید از آن خواهد بود و مجلس نیز ناچار است که مهر تایید آن را بزند 
و این سرنوشت محتوم خواهد شد؛ چرا که جز این راه حل، کشور اداره 
نخواهد شد. اما در آنچه در مورد تغییر برجام به شکل رسمی مطرح 
می شود، باید اذعان داشت که موضع ایران این است که برجام دست 
نخورده و مثل سابق اجرا شود، اما حال ممکن است که اجرای آن حالت 
مرحله ای پیدا کند؛ یعنی  بر بخش هایی از آن توافق شود و اجرای باقی 
آن به تعویق بیفتد؛ تاکید می کنم این اتفاق ممکن است و هیچ اطلاعات 
خاصی در دست نیست؛ ولی به طور معقول اگر شما فقط بخواهید بر 
سر بود یا نبود یک بسته بحث کنید، این مذاکرات خیلی سخت پیش 
خواهد رفت. در واقع جسم اصلی برجام همان چیزی است که بوده و 
بقیه قدرت های جهانی نیز روی همان مانور خواهند داد. از طرفی برای 
آمریکایی ها خیلی فرقی نمی کند که چه کسی آن طرف میز مذاکره 
نشسته باشد؛ اینکه وزیر خارجه ای که برای مذاکره روبه روی آنها 
نشسته از این جناح است یا از جناح دیگر، بلکه مهم این است که شخص 
مذاکره کننده از طرف حکومت اختیارات کافی را داشته باشد. اگر آقای 
سعید جلیلی بنشیند و اختیارات نداشته باشد با اینکه آقای ظریف 
بنشیند ولی اختیارات داشته باشد، آنها ترجیح می دهند با کسی وارد 
مذاکره شوند که اختیارات داشته و اتصال آن به بدنه حاکمیت محکم تر 
باشد. البته برای وزارت خارجه و مذاکرات از آقای باقری کنی صحبت 
به میان می آید که معلوم نیست چه میزان صحت داشته باشد. وی قبلا 
سابقه ای در مذاکرات داشته است؛ ولی چنانچه عناصر ناشی، نابلد کار 
و کار آموز سیاست وارد این عرصه شوند، قطعا کار دست ایران داده و 
مذاکرات را کش خواهند داد. یک مذاکره کننده اگر هوشیاری و تسلط 
کافی به مباحث مذاکره نداشته باشد، کار را کند می کند. امید می رود که 
آقای رئیسی دنبال کار آموزان سیاست برای وزارت امور خارجه نباشد. 
اکنون هر دو طرف ایران و آمریکا منافع خیلی جدی در برجام دارند. لغو 
تحریم ها به خصوص فروش نفت و تحریم های بانکی برای ایران حیاتی 
است و برای آمریکا نیز توقف توسعه برنامه هسته ای ایران خیلی حیاتی 
است. این توافق  قطعا انجام خواهد شد، اما ممکن است که جزئیات 

شکلی آن تفاوت کند.

وزارت خارجه جای کارآموزان نیست

تسلیت رهبری برای درگذشت 
حجت الاسلام حکیمی

 حضرت آیت ا... خامنه ای در پیامی درگذشت 
حجت الاسلام شیخ علی حکیمی را تسلیت گفتند.  
متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است: 
خاندان محترم و معزز حکیمی، درگذشت جناب 
آقای حکیمی  آقای شیخ علی  حجت الاسلام 
رحمت  ا... علیه را به خانواده  مکرم و نیز به اخوان 
بزرگوار ایشان تسلیت عرض می کنم. آن مرحوم 
همه  عمر را با آزادگی و سلامت نفس و پرهیزگاری 
گذرانید و امید است که اکنون در پناه رحمت و 

رضوان الهی قرار گرفته است ان شاءا... .
 سیدعلی خامنه ای ۱۴۰۰/۴/۲۳

حضور سرزده به آسایشگاه جانبازان 
رئیس جمهور منتخب به صورت سرزده در 
آسایشگاه جانبازان امام خمینی)ره( حضور 
یافت. آیت ا... سیدابراهیم رئیسی پیش از ظهر 
جمعه با حضور سرزده در آسایشگاه جانبازان 
امام خمینی)ره(، ضمن عیادت از جانبازان قطع 
نخاع، با آنان دیدار و گفت وگو کرد. در این دیدار 
صمیمی آیت ا... رئیسی با تاکید بر اینکه جانبازان 
در میدان جهاد و ایثار به ایفای نقش اساسی 
پرداخته و با جانبازی خود، مدال افتخار و نمره 
قبولی گرفته اند، اظهار داشت: در دولت سیزدهم 
رسیدگی به امور ایثارگران، جانبازان و خانواده 
عزیز ایشان را به طور ویژه در دستور کار خواهیم 
داشت.  رئیسی خدمت به جانبازان را وظیفه همه 
مدیران و مسئولان کشور دانست و بر پیگیری 
مشکلات مطرح شده از سوی جانبازان از ابتدای 

شروع به کار دولت جدید تاکید کرد.

گزینه مورد حمایت حدادعادل 
فعال رسانه ای اصولگرا در توئیتی سوالی معنادار 
از حدادعادل پرسیده است. محمد مهاجری در 
توئیتی نوشت: »جناب حدادعادل آیا درست است 
که به دلیل دست رد آقای رئیسی به سینه زاکانی 
برای ورود به دولت، جنابعالی از مشارالیه که فاقد 
ابتدایی  ترین اصول ادب، اخلاق و کارآمدی و ...است، 
برای تصدی شهرداری تهران حمایت می کنید؟ 
 ریخت و پاش در مرکز پژوهش های مجلس در

۱۳ ماه گذشته، موید بی عرضگی اوست.«

 دستور رسیدگی فوری
 به مشکل خوزستان

اسحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهوری 
پس از پیگیری استاندار خوزستان در خصوص 
مشکلات اخیر استان، به وزرای مربوطه دستور 
داد به صورت فوری به مشکل مردم خوزستان 
رسیدگی کنند. جهانگیری خطاب به عبدالرضا 
رحمانی فضلی وزیر کشور، محمدباقر نوبخت 
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور، رضا اردکانیان 
وزیر نیرو، خاوازی وزیر جهاد کشاوزی دستور داد 
تا معاونان آن وزارتخانه به سرپرستی رئیس ستاد 
مدیریت بحران امروز به اهواز سفر کنند. وی تاکید 
کرد در جلسه ستاد مدیریت بحران استان شرکت 

و به مسائل مردم رسیدگی فوری کنند. 
 

 روند واکسیناسیون کند است 
نایب رئیس مجلس روند واکسیناسیون کشور 
را با توجه به وسعت آن، کند دانست. امیرحسین 
قاضی زاده هاشمی گفت: با توجه به وسعت ایران 
روند واکسیناسیون ما کند است و هر بیماری در 
هر نقطه ای دیده  شود، مدتی بعد هم به کشور ما 
می رسد. باید با قدرت بیشتری واکسیناسیون را 
دنبال کنیم. وی درباره تولید واکسن ایرانی کرونا 
از طریق چند پلتفرم، اظهار کرد: بخش خصوصی و 
بخش تحقیقاتی وارد این مقوله شدند و این موضوع 
دولت نیست. هر پلتفرمی و هر شرکتی زودتر به 
نتیجه برسد، دولت محصولش را می خرد و این 

اشکالی ندارد که شرکت های مختلف کار کنند. 

افتتاح قرارگاه نیروهای واکنش سریع
قرارگاه نیروهای واکنش سریع شهید فکوری 
پایگاه هوایی شهید بابایی اصفهان با حضور امیر 
 سرتیپ نصیرزاده افتتاح شد و آغاز به کار کرد.

امیر سرتیپ خلبان عزیز نصیرزاده فرمانده نیروی 
هوایی ارتش، در این مراسم ضمن بازدید از محل 
استقرار، امکانات، تجهیزات داخلی و فعالیت های 
پایگاه  فکوری  شهید  سریع  واکنش  نیروهای 
هوایی شهید بابایی اصفهان از نحوه عملکرد خوب 
این قرارگاه در اجرای رزمایش رهایی گروگان و 
پاکسازی محیط ابراز رضایت کرد. وی با اشاره به 
ضرورت تشکیل این قرارگاه در نیروی هوایی ارتش 
خاطرنشان کرد: امروزه با توجه به شرایط حساس 
کشور و نیاز به صیانت از امنیت ایران اسلامی، آماده 
بودن یگان های عملیاتی برای نیروهای مسلح بسیار 
به ویژه یگان های عملیاتی ارتش جمهوری اسلامی 

ایران امری حیاتی است.

اصلاح طلبی که در یاد مقاومت 
باقی خواهد ماند

سید حسن نصرا... دبیرکل حزب ا... به مناسبت 
چهلمین روز درگذشت حجت الاسلام و المسلمین 
سید علی اکبر محتشمی پور )ره( پیامی صادر کرد. 
... در بخشی  ... دبیرکل حزب ا سید حسن نصرا
از پیام خود به مناسبت چهلمین روز درگذشت 
حجت الاسلام و المسلمین سید علی اکبر محتشمی 
پور )ره( نوشت: یاد سید محتشمی پور به عنوان 
برادری بزرگ و صمیمی همواره با ما و در مسیرمان 
باقی خواهد ماند و هیچ گاه در مقاومت فراموش 
نخواهد شد. او همواره به توان مقاومت و رهبری آن 
و رزمندگان و پایگاه حمایتی آن و آینده ای که در 
انتظارش بود، اعتماد کامل داشت؛ آینده ای پر از 

پیروزی و آزادسازی سرزمین های مقدس.

اخـــبار کوتاه

آرمان ملی- نرگس کارخانه ای: برای 
توده مردم سال هاست که دغدغه اصلی 
مسائل اقتصادی شده است. بسیاری علت 
عمده نارضایتی های مردم از حاکمیت و دولت 
را نیز همین مشکلات اقتصادی می دانند. 
مشکلاتی که چندین دوره است با روی کار 
آمدن دولت ها از دو جناح مختلف هم برطرف 
نشده اند. برخی راه حل آن را در خارج از مرزها 
می دانند و برخی علاوه بر آن از ساختارها 
و سیستم های معیوب درون مرزها هم یاد 
می کنند. از همین روست که این روزها هر چه 
دغدغه و انتظار برای مشخص شدن وزیر امور 
خارجه جدید وجود دارد؛ شاید به همان اندازه 
دغدغه و انتظار را برای وزیر اقتصاد جدید 
هم بتوان در مردم و فعالان سیاسی شاهد 
بود. از طرفی دولت جدید هم در شعارها و 
وعده هایش در طول انتخابات چیزی کم 
نگذاشته و لااقل حامیان آن در میان مردم 
منتظر دیدن جامه عمل بر تن این وعده ها 
هستند که بخشی از آن با انتخاب وزیر اقتصاد 

و رویکردها و تجارب او تامین می شود.
 دغدغه های کابینه 

انتخاب  از  پس  اخیر  روزهای  در 
رئیس جمهور منتخب گمانه زنی ها در رابطه با 
سیاست های آینده وی و کابینه احتمالی اش 
بسیار بوده است. شاید بتوان یکی از علل این 
میزان از دغدغه درخصوص عملکرد دولت 
جدید را شرایط خاص کشور در حال حاضر 
دانست که در آن نارضایتی ها به سطح بالایی 
رسیده است و بازتاب های بسیاری از آن را در 
جای جای کشور می توان دید اما از طرفی با 
توجه به سابقه افراد، آنچه در ذهن ها یادآور 
می شود دولت احمدی نژاد است که از همین 
جناح اصولگرا، آغازگر بسیاری از مشکلاتی 
بود که حالا تاب تحمل را برای بسیاری 
از مردم به حداقل رسانده. جناحی که به 
عقیده برخی کارشناسان شاید نتواند نیروی 

متخصص کافی برای مشکلات حال حاضر 
کشور را تامین کند. در دوره یکدست اصولگرا 
در حاکمیت در زمان احمدی نژاد شاهد 
افزایش نرخ تورم و تحریم های بین المللی نیز 
بودیم. در راستای این تشابه رئیسی هم این 
بار با وعده های همسو با نیازهای مردم رای 
برخی را جذب کرده است. وی در روزهای 
اخیر سعی داشته نظرات فعالان سیاسی 
مختلف به خصوص فعالان سیاسی جناح 
رقیب را در رابطه با مسائل مختلف کسب کند. 
این در حالی است که برخی از کارشناسان 
در خصوص این دیدارها و اظهار نظرات 
کارشناسان و نخبگان از جریانات مختلف 
در تعامل با دولت جدید بر این باور هستند 
که این اظهار نظرات برای اعمال راهکارهای 
مناسب ارائه شده از سوی این نخبگان برون 
جناحی کافی نیست؛ چراکه تضمینی برای 
اجرا نیست و در نهایت همان فرد مسئول 
براساس باورهای خود به تصمیم قطعی 
دست خواهد زد. در نتیجه برای اجرای برخی 
نظرات مناسب نیاز خود فرد صاحب نظر است. 
اما با این حال انتظار می رود در دولت جدید با 
تجربه هایی که به دست آمده و تلاش هایی که 
در دولت پیشین شده با انتخاب های درست 
و شاید بنابر وعده رئیسی شایسته سالارانه و 
از طرف دیگر در نتیجه هماهنگی نظام شاهد 
گشایش در برخی مشکلات باشیم، گشایشی 
که به عقیده بسیاری از کارشناسان با سابقه 
با اصلاح اساسی ساختارها و قوانین محقق 
می شود و نه برخوردهای جناحی، سلیقه ای 

و موقتی.
  دیدار با اقتصاددانان 

پنج شنبه بود که جمعی از اساتید و 
نخبگان سیاسی از جریانات و گرایشات 
مختلف در نشستی سه ساعته با رئیس جمهور 
و  دیدگاه ها  نظرات،  ارائه  به  منتخب 
راهکارهای خود در مواجهه با این بخش 

از مشکلات فراوان در کشور پرداختند. در 
این جلسه به مسائلی چون کسری بودجه، 
فعالیت شوراها، طولانی شدن پروژه های 
و  انرژی  تامین  رانت و فساد،  عمرانی، 
خدمات اجتماعی، تورم بالا و انتقال ثروت 
از فقرا به ثروتمندان اشاره کردند و همچنین 
دیپلماسی  به  توجه  راهکارهایی چون  
اقتصادی، تک نرخی کردن ارز، تاکید بر 
عوامل اقتصادی موثر بر اقتصاد، لزوم حذف 
سلایق رئیس جمهوری از راهکارهای اجرایی 
و اصلاح نظام درآمدهای مالیاتی را بیان 
کردند. در میان این راهکارها اما گاهی از 
طرف برخی افراد به راهکارهایی اشاره می شد 
که نشان از پرداخت سطحی و موقتی به 
مسائل و مشکلات مردم داشت؛ از جنس 
راهکارهایی که پیش تر تاثیر مثبت کوتاه 
مدت آن ها در جامعه و تاثیر منفی آن ها در 
طولانی مدت دیده شده است.  در حالی که 
برخی دیگر بنا بر دانش و سابقه درخشان 
خود به نکاتی اشاره می کردند که به حقیقت 
جای خالی آن ها در سیاست های دولت و این 
روزهای سخت کشور احساس می شود. در 
طی این جلسه احمد توکلی، عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام گفت: هرچه در این 
سی سال انجام شد تنها اوضاع را بدتر کرد. 
وی از رئیس جمهور منتخب درخواست کرد 
که در نخستین اقدام کارت هوشمند غذا، 
دارو و درمان و آموزش بین مردم توزیع کند 
تا اندکی فشارها از روی مردم کاسته شود. 
همچنین مسعود نیلی، عضو هیات علمی 
دانشکده مدیریت و اقتصاد دانشگاه صنعتی 
شریف، نیز در خصوص مشکلات، دلایل بروز 
آن ها، راهکارهای رفع آن ها و اینکه از کجا 
باید شروع به حل مشکل کرد، بیان کرد: 
در حال حاضر تامین مالی، تامین انرژی، 
تامین خدمات و بودجه عمومی، خدمات 
اجتماعی و نظام مبادله با دنیا شش مشکل 

اولویت دار کشور هستند که کارکردهای 
آنها در حال حاضر به طور کامل مختل است. 
امروز متاسفانه در آستانه وقوع یک شرایط 

تورمی شدید غیرقابل کنترل هستیم.
 مهم ترین مزیت جلسه با رئیسی

یک اقتصاددان درباره جلسه جمعی از 
اساتید و نخبگان اقتصادی از گرایش های 
مختلف با سیدابراهیم رئیسی که به بیان 
دیدگاه ها، نظرات و راهکارهای مدنظر خود 
درباره نوع مواجهه دولت با مشکلات بخش 
اقتصاد و نحوه ورود به عرصه حل و فصل این 
مشکلات پرداختند، گفت: یکی از مشکلات 
جلسات این چنینی، کمبود وقت و نبود 
دستورالعمل مشخص است که موضوعات 
و مباحث مختلف مطرح شده در جلسه را 
با کمبود تنوع مواجه می کند، اما به رغم 
این محدویت ها از نظر بنده جمع بندی 
کل حاضران در جلسه مثبت بود. حسین 
راغفر مهم ترین حُسن این جلسه را مطرح 
شدن دیدگاه های مختلف دانست و اظهار 
داشت: در این جلسه، رئیس جدید دولت با 
دیدگاه های مختلف اقتصادی بیشتر آشنا 
می شود و اولویت ها و مشکلات اقتصادی را 
نیز از نزدیک درک می کند که از این جهت، 
جلسه روز گذشته مهم بود؛ البته چنین 
جلساتی نمی تواند تعیین کننده راهکارها 
در آینده باشد. تاکنون پس از سه دهه بعد 
از جنگ تحمیلی، عموما یک تفکر بر نظام 
تصمیم گیری اقتصادی کشور حاکم بوده و 
به نوعی انحصار در دیدگاه ها وجود داشته 
که یکی از دلایل شکل گیری بحران کنونی 
است. این اقتصاددان ادامه داد: زمانی که 
دیدگاه های مختلف و مخالف دیده نشود، 
اجازه نقد عملکردها به نحو مناسب فراهم 
نمی شود که یکی از دلایل بحران کنونی 
نیز همین مسئله است و جلسه پنج شنبه 
فرصت جدیدی برای این کار فراهم کرد که 
امیدوارم ادامه پیدا کند. وضعیت فعلی کشور 
بحرانی است و باید فرصتی فراهم شود تا از 
همه ظرفیت ها استفاده شود که راه حل های 
مناسب تر و عملی برای رفع مسائل اقتصادی 

کشور ایجاد شود.

»آرمان ملی« از از یك نشست مشترك گزارش می کند: 

برخورد مثبت نخبگان اقتصادي با رئیسي 
  مسعود نیلی: سلایق رئیس جمهور در راهکارها دخیل نشود 

  حسین راغفر: از همه ظرفیت ها استفاده شود 

رئیس جمهور: 

اگرتحریمهانبود،خدماتدولتبهمردمچندبرابرهممیشد
آرمان ملی: رئیس جمهور اظهار داشت: 
در دولت تدبیر و امید بزرگراه های کشور از 
۱۲ هزار کیلومتر به ۲۰ هزار کیلومتر افزایش 
یافت، 6۰۰۰ کیلومتر بزرگراه نیز در دست 
اجراست که با تکمیل آن بزرگراه های کشور 
تقریبا دو برابر می شود. حسن روحانی در آیین 
بهره برداری از طرح های ملی وزارتخانه های 
راه و ورزش اظهار کرد: یکی از افتخارات این 
دولت بهبود وضعیت حمل ونقل در کشور 
بوده است. این یکی از مظاهر پیشرفت کشور 
است و در زمینه حمل  و نقل هم جاده ای و 
ریلی و بندری کارهای بسیار عظیمی صورت 
گرفته و در زمینه بزرگراهی موفق تر بوده 
و ۱.6 برابر به آنچه از قبل بوده، اضافه کرده 
است. رئیس جمهوری تأکید کرد: در دولت 
تدبیر و امید بزرگراه های کشور از ۱۲ هزار 
کیلومتر به ۲۰ هزار کیلومتر افزایش یافت، 
6 هزار کیلومتر بزرگراه نیز در دست اجراست 
که با تکمیل آن بزرگراه های کشور تقریبا دو 
برابر می شود. وی افزود: این مسیر باید ادامه 

پیدا کند تا همه راه های اصلی و شریانی ما به 
بزرگراه و آزادراه بدل شود. در ریل هم این 
دولت حرکت شتابانی داشته است. ما چندین 
استان را به شبکه ریلی کشور متصل کردیم. 
به خصوص در استان هایی که این ریل برای 
ترانزیت نقش داشته است. روحانی یادآور 
شد: در بخش بنادر یکی از افتخارات این 
دولت، آبادی سواحل مکران است به خصوص 
پروژه جاسک و آب شیرین کنی که در این 
بخش در نظر گرفتیم. ما می بینیم که ساحل 
مکران امروز آباد و آبادتر می شود و در روزهای 

آتی یک اسکله نفتی مهم در جاسک تاسیس 
می شود که کاری تاریخی است. وی به افتتاح 
پروژه های بندری در بندر شهید رجایی 
استان هرمزگان و استفاده از تجهیزات جدید 
لایروبی در بنادر کشور اشاره کرد و یادآور 
شد: اینکه از لحاظ لایروبی امروز قادر هستید 
با استفاد از تجهیزات جدید عمق لازم را برای 
اسکله ها بوجود آورید تا کشتی ها به راحتی 
برای تخلیه و بارگیری پهلو بگیرند، بسیار 
ارزشمند است. رییس جمهوری ادامه داد: به 
ظرفیت بندری ما برای حمل و نقل و انتقالات 

۱۰۰ میلیون تن افزوده شده است و این در 
شرایط تحریمی انجام شده و اگر آن خبیث 
ترامپ نبود که اقداماتش کشورهای بسیاری 
را دچار مشکل کرد، مردم می دیدند که چقدر 
به خدمات و اقدامات امروز دولت افزوده 
می شد. روحانی یادآور شد: در زمینه ورزش 
حرکت خوبی آغاز شده و آمارهای اعلامی در 
این زمینه بسیار مهم است. خانه های ورزش 
روستایی افزایش ۱۲ برابری یافته است. تمام 
روستاهای بالای ۲۰ خانوار ما به اینترنت 
وصل شده اند و اساسا روند توسعه و پیشرفت 
روستاهای ما در این هشت سال بسیار سریع 
بوده تا جایی که در دولت های قبلی چنین 
چیزی سابقه نداشته است. ر ئیس جمهور 
تاکید کرد: ما ساخت »خانه جوان« از صفر 
شروع کردیم و تا پایان امسال به ۲۰۰ خانه 
جوان خواهیم رسید. همه این موارد برای ما 
مهم است و خوشحالم که برخی از جاده هایی 
که سیل آنها را نابود کرده بود، بخش بزرگی 

از آن هم افتتاح شد.

روایت »آرمان ملی« از توصیه مراجع تقلید به رئیس جدید دستگاه قضا:

قوه قضائیه با جدیت مشکلات مردم را حل کند 
محسنی اژه ای: نقش بی بدیل حوزه های علمیه در ارتقای جایگاه قوه قضائیه

آرمان ملی- رئیس قوه قضائیه  صبح دیروز به قم سفر 
کرد و  به زیارت حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( 
رفت. غلامحسین  محسنی اژه ای در بدو ورود به قم به زیارت 
حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( رفت. سفر رئیس 
دستگاه قضا به قم و زیارت حرم مطهر حضرت معصومه )س( 
با استعلام و هماهنگی کامل ستاد ملی مقابله با بیماری 
کرونا تنظیم شده و با رعایت دستورالعمل های ابلاغی این 
ستاد صورت گرفت. رئیس قوه قضائیه سپس با حضور بر 
مزار حضرات آیات  بهجت، مصباح یزدی و دیگر علما در 
جوار مضجع شریف حضرت فاطمه معصومه )س(، نسبت 
به مقام شامخ این علمای ربانی ادای احترام کرد. محسنی 
اژه ای همچنین با حضور بر مزار آیت ا... محمد یزدی و قرائت 
فاتحه، یاد و خاطره رئیس اسبق قوه قضائیه را گرامی داشت. 
تعدادی از زائران حرم مطهر حضرت معصومه )س( در 
گفت وگوی چهره به چهره با محسنی اژه ای به بیان مشکلات 
خود پرداختند. رئیس دستگاه قضا همچنین در ادامه سفر 

خود با علما و مراجع عظام تقلید دیدار و گفت و گو کرد. 
 با کمك نخبگان اعتماد از را برگردانیم

رئیس قوه قضائیه در سفر به قم پس از زیارت حرم 
حضورت معصومه)س(  در دیدار با سعیدی، تولیت آستان 
مقدس حضرت فاطمه معصومه )س( اظهار داشت: مساله 
قضا از مسائل اهم جامعه است که بار آن عمدتا بر دوش 
روحانیت و حوزه های علمیه قرار دارد. محسنی اژه ای افزود: 
در دیدار با آیت ا... نوری همدانی اظهار داشت: بسیاری از 
مسائل امروز در جامعه ما جدید است که شاید متعارف نشود 
و می توان پاسخ آنها را در کتاب ها پیدا کرد. حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای مسائل جدید ناشی از گسترش 
فضای مجازی را یکی از این مسائل عنوان کرد و گفت: به 
عنوان مثال فضای مجازی مسائلی را شکل داده که باب 
جدیدی برابر دستگاه های حکومتی از جمله قوه قضائیه 
گشوده است. وی از مراجع، علما و حوزه های علمیه خواست 
که قوه قضائیه و دیگر دستگاه های حاکمیتی را در حل این 
مسائل نوظهور یاری دهند. رئیس دستگاه قضا بیان کرد: 
در شرایط فعلی به طور ویژه نیاز است که مراقبت شود تا 
شیاطین و برخی روشنفکرنماها نتوانند با شیطنت انحرافی 
در این مسیر ایجاد کنند. وی از امر قضا به عنوان یکی از 
مسائل مهم حکومتی یاد کرد و ادامه داد:  مردم توقع دارند 
که همه جهات و مسائل در دستگاه قضا مبتنی بر شرع و فقه 
اسلامی باشد. رئیس قوه قضائیه در دیدار با آیت ا... مکارم 
شیرازی به تبیین برنامه های دستگاه قضا در دوره تحول و 

تعالی پرداخت و تأکید کرد : در دوره مسئولیت خود مسیر 
طی شده برای شکل گیری دستگاه قضایی در تراز اسلامی با 
قوت بیشتری ادامه خواهد یافت. اژه ای با اشاره به مشکلات 
مردم به ویژه مسائلی که در حوزه قضایی برای آن ها وجود 
دارد، از هم افزایی و رایزنی با مجلس و دولت جدید برای 
حل این مشکلات سخن گفت. وی افزود: امیدواریم بتوانیم 
با کمک نخبگان حوزه و دانشگاه، کارآمدی دستگاه قضا 
را افزایش داده و با کاهش فرآیند دادرسی و هزینه های 
آن اعتماد از دست رفته را به مردم برگردانیم. رئیس قوه 
قضائیه در دیار با آیت ا... سبحانی بیان کرد:  امروز مردم 
مسائل نوظهور و پیچیده ای دارند که نیازمند اجتهاد 
مستمر و نظریه فقهی  علماست . رئیس دستگاه قضا متذکر 
شد: با آن که سال ها در حوزه تحصیل کردم و سال هاست 
در دستگاه قضا خدمت می کنم اما گاهی با برخی مسائل 
پیچیده ای مواجه می شویم که تکلیف آنها را از طریق استفتا 
روشن می کنیم. محسنی اژه ای با بیان  اینکه عده ای به خاطر 
شرایط بازار متضرر شده و عده ای نمی توانند سرمایه گذاری 
کنند، خاطرنشان کرد که دستگاه قضا از این دسته افراد 
حمایت خواهد کرد، آنچنان که با مفسدانی که برای سقوط 
بازار برنامه ریزی می کنند مانند کسانی که اقدام  به جنگ 

اقتصادی می کنند برخورد خواهد کرد.
  دیدار با علما و مراجع تقلید

رئیس قوه قضائیه در سفر یک روزه خود به قم پس از 
زیارت حرم مطهر حضرت معصومه)س( با علما و مراجع 
تقلید نیز به دیدار و گفت و گو پرداخت. محسنی اژه ای ابتدا 
به دیدار آیت ا... نوری همدانی رفت. در این دیدار آیت ا... 
نوری همدانی از پایداری و استقامت در مسیر حق و عدالت 
و برخورداری از قاطعیت به عنوان ویژگی های قاضی یاد 
کرد و اظهار داشت: کسی که قضاوت می کند باید متقی 
و صبور باشد تا برابر ناملایمات، حکم اش  را تغییر ندهد و 
برابر امیال دنیوی سست نشود. این مرجع عظام تقلید با 
استقبال از اظهارات رئیس دستگاه قضا برای جذب قضات 
از حوزه های علمیه، در عین حال اظهار داشت: متاسفانه 
جریان هایی به وجود آمده که حوزه را کنار زده اند و آن 
گونه  که باید و شاید، به حوزه توجه نمی شود. آیت ا... 
همدانی افزود: حوزه آمادگی دارد با تربیت قاضی، دستگاه 
قضا را در تأمین نیروی انسانی مورد نیازش یاری دهد، 
اما لازم است برای برنامه ریزی بهتر، جلسات مشترک 
هم اندیشی هایی صورت گیرد. محسنی اژه ای سپس به 
ملاقات آیت  ا... مکارم شیرازی رفت که این مرجع تقلید 

شیعه در این دیدار ضمن تبریک انتصاب محسنی اژه ای به 
ریاست قوه قضائیه با اشاره به صفات و خصوصیات رئیس 
دستگاه قضا و ذکر اهمیت اجرای عدالت در جامعه، تصریح 
کرد: شجاعت و برخورداری از تجربه از لوازم اصلی اجرای 
عدالت و امورات مهم قوه قضائیه است. آیت ا... مکارم 
شیرازی با اشاره به توانمندی ها و سوابق مدیریتی محسنی 
اژه ای در بخش های مختلف قضایی خطاب به رئیس جدید 
قوه قضائیه گفت: جنابعالی بحمدا... تجربه موفقی در امر 
قضا دارید و از حمایت مقام معظم رهبری هم برخوردارید 
و اسباب کار هم برای شما فراهم هست و این شجاعت، 
حمایت و برنامه ها باعث موفقیت حضرتعالی خواهد شد. 
وی ادامه داد: قوه قضائیه قوی ترین قوه هاست؛ زیرا قوای 
دیگر مثل این قوه نمی توانند مقصودشان را عملی کنند. 
وی افزود: قوه قضائیه باید از توان و ظرفیت خود به صورت 
حداکثری استفاده کند البته موانعی بر سر راه قوه قضائیه 
وجود دارد که بعضی از این موانع قابل برداشت و بعضی از 
آن غیر قابل برداشت است. رئیس دستگاه قضا  در ادامه 
با آیت ا... صافی گلپایگانی دیدار کرد و که وی نیز برای 
رئیس جدیدی قوه قضائیه در این مسئولیت خطیر آرزوی 
موفقیت کرد و از آمادگی خود برای کمک به دستگاه 
قضا خبر داد. این مرجع تقلید با عظیم و سنگین خواندن 
مسئولیت دستگاه قضا گفت: قضاوت شأن حضرت علی )ع( 
بوده و ان شاءا... شما هم باید با اقتدا به ایشان در این مسیر 
حرکت کنید. صافی گلپایگانی اظهار کرد: قوه قضائیه باید 
به نحوی عمل کند که بدهکاران و کسانی که واقعا در عسر 
هستند، حبس نشوند و شرایطی فراهم شود که با آسایش 

بتوانند دین خود را ادا کنند. 
 ربا با اسامی مختلفی وجود دارد

اژه ای در ادامه به دیدار آیت ا... علوی گرگانی رفت و این 
مرجع تقلید در این دیدار گفت: انتظار داریم دستگاه قضا 
ربا را از جامعه حذف کند. متاسفانه ربا با اسامی مختلفی از 
جمله دیرکرد در جامعه وجود دارد و دستگاه قضایی باید با 
تمام توان در رفع این آسیب تلاش کند. در روحیات رئیس 
جدید دستگاه قضا می بینیم که در حد توان این مشکل 
را بتواند مرتفع کند. رئیس دستگاه قضا سپس به دیدار 
آیت ا... سبحانی رفت که این مرجع با ذکر توصیه هایی به  
رئیس  دستگاه قضا با استقبال از تلاش های دستگاه قضا 
برای حمایت از تولید، خاطر نشان کرد: باید سرمایه های 
خارج کشور را به سمت داخل جذب کنید و امنیت قضایی و 

اقتصادی را در کشور فراهم کنید.

باید تصمیمات شجاعانه 
بگیریم

احمد شیرزاد
فعالسیاسیاصلاحطلب

یـــادداشت

در اخباری از قول سخنگوی قوه قضائیه اعلام شده است که آقای 
محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه، در نخستین جلسه شورای عالی قوه 
قضائیه ۱۰ دستور تحت عنوان »ده فرمان« به شرح زیر صادر کرده است 
که بیشتر از نظر شکلی مورد نقد و بررسی قرار می گیرد: بازرسی ویژه 
ظرف سه هفته مشکلات مردم در مراکز قضایی را احصا و راه حل ارائه 
کند. اصولا مردم در دستیابی به حقوق مصرح در ارتباط با قوه قضائیه 
برخواسته از انقلاب اسلامی و مندرج در اصل یکصدوپنجاه و ششم 
نباید مشکل چندانی داشته باشند، اما شرایط موجود وضعیت خلاف 
آن  »انتظار« را نشان می دهد و جای تشکر از رئیس قوه قضائیه دارد 
که در پی شناسایی مشکلات مردم و کشف راه حل هاست. با توجه به 
اینکه تعداد مراجعان به مراجع قضایی زیاد و عموما از طولاني بودن 
مدت رسیدگی ها و بعضا برخوردها ناراحت هستند و اینکه حداقل یک 
طرف دعوا از نتیجه قضاوت ناراضی خواهد بود، به نظر می رسد مدت سه 
هفته برای رسیدگی به مشکلات و شکایت های مردم و احصای آنها کم 
باشد.  از طرفی خود واحد بازرسی ویژه، تخصص لازم برای ارائه راهکار 
را ندارد و اصولا مشکلات و منشا پیدایش آنها به مراجع ذیربط ارجاع و 
در مدت معین مورد رسیدگی قرار گرفته و راهکارها ارائه شود. رئیس 
حوزه ریاست ظرف یک هفته گزارشی از مصوبات بر زمین مانده سفره ها 
را ارائه کند. رئیس حوزه ریاست ساز و کار های پیشنهادی برای حمایت 
از آمران به معروف و ناهیان از منکر را طراحی کند« نخست اینکه جمع 
بستن کلمه »ساز و کار« زیبا نیست و بر روایی جمله لطمه وارد می کند. 
دوم اینکه هدف از کاربرد »ساز وکار« روشن نیست؛ اگر منظور ناقص 
بودن و نا مفهوم بودن قانون فعلی است که نیاز به تهیه لایحه و ارائه به 
مجلس است باید از طریق وزارت دادگستری باشد. سوم اینکه اگر اشکال 
در آیین نامه ها و دستور العمل ها باشد که آن هم مکانیزم خود را می طلبد. 
دادستان کل کشور ظرف سه هفته راهکار های تقویت و بهبود همکاری 
با نیرو های امنیتی و انتظامی برای کشف توطئه ها، جلوگیری از نفوذ و 
تعقیب باند های سازمان یافته را ارائه دهد. کلمه »اطلاعاتي« از قلم افتاده، 
در ماموریت های مورد تاکید، اشاره ای به بند ۲ الی ۵ وظایف قوه قضائیه 
موضوع اصل یکصد و پنجاه و ششم نشده است. معاونت راهبردی عملکرد 
هفت هزار نمایندگی قوه قضاییه در دستگاه های مختلف کشور را بررسی 
کرده و گزارش دهد. معاونت اول، سازوکار همکاری قوه قضاییه با سایر 

قوا به خصوص کمک به دولت را طراحی کند.
باز عبارت  »ساز و کار« مبهم است. بهترین همکاری قوه قضائیه با دو 
قوه دیگر، انجام کامل و به موقع وظایف است. اگرهم اختلاف و اشکالی در 
تنظیم روابط سه قوه وجود داشته باشد که راهکار حل آن در بند ٧ اصل 
۱۱۰ ذکر شده است.  معاونت منابع انسانی باهمکاری معاونت های مالی 
و پشتیبانی و مرکز حفاظت و اطلاعات قوه قضائیه و سایر بخش ها ظرف 
سه هفته مشکلات کارکنان دستگاه قضا را احصا و راهکار های پیشنهادی 
خود برای حل این مشکلات همراه با یک زمان بندی مشخص ارائه دهد. 
دادستان انتظامی قضات ظرف دو ماه، نیرو های مستعد ولایتمدار، 
انقلابی و با روحیه جهادی در درون قوه قضائیه را برای استفاده در 
سطوح مختلف مدیریتی شناسایی و معرفی کند. برای شناسایی نیروها 
و ارتقای سطح مدیریت در قوه  قضائیه نیاز به شرایط بیشتری از جمله 
توان و تخصص است دوم اینکه این ماموریت ارتباط سازمانی به معاونت 
منابع انسانی و بخش گزینش دارد. رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات 
قوه قضائیه دلیل نبود استفاده همه جانبه از ظرفیت های موجود در حوزه 
فناوری های را بررسی کند و عنوان شود چگونه می توان این ظرفیت ها را 
بالفعل کرد؟ معاونت راهبردی بر فرآیند اجرای سند تحول در زمانبندی 
مشخص خود نظارت داشته باشد و مشکلات اجرای سند را احصا و 
پیشنهادات خود را برای رفع نواقض و ارتقای سند ارائه دهد. از تاریخ 
ابلاغ نسخه ارتقا یافته سند تحول قضایی کمتر از ٩ ماه می گذرد و قید 
شده در پایان سال ۱۴۰۲ مورد بازنگري قرار گیرد و بازه زمانی مذکور 
حداقل زمان اجرا برای ارزیابی است. آنچه که مهم است تهیه برنامه های 
اجرایی سند است که باید در قالب لایحه تهیه و به تصویب مجلس برسد.
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